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اقتصادی6

گروه اقتصادی -پذیرش یا عدم 
پذیرش FATF کلیت اقتصاد ایران و 
به خصوص بازار سرمایه را تحت تاثیر 

قرار می دهد.
 یکــی از اصلی ترین بخش هایی 
که با عدم پذیــرش لوایح FATF در 
اقتصاد ایران تحــت تاثیر قرار گرفته، 
گــروه بانک ها و موسســات اعتباری 
 FATF است. چرا که کشورهای عضو
تراکنش های بانکی خود را با بانک های 

داخلی قطع کرده اند.
 ایــن موضــوع خــود را در 
صورت های مالی بانک ها نشان می دهد 
و بررسی ترازنامه بانک ها نشان می دهد 
که اغلب بانک ها یا زیان ده هســتند یا 
به ســمت زیان دهی حرکت می کنند. 
همچنیــن دارایی برخی از بانک ها نیز 
به دلیل تحریم هــای بین المللی بلوکه 
شده است و طبیعتا گشایش در روابط 
و تراکنش های بین المللی می تواند این 

دارایی ها را آزاد کند.
 بخــش قابل توجهــی از ارزش 
بازار سرمایه را صنایع صادرات محور 
تشکیل می دهد، در حال حاضر برخی 
از شــرکت ها، به دلیل تحریم، انواع و 
اقســام تکنیک های بازاریابی را به کار 

می گیرنــد تا محصولات خــود را به 
فروش برســانند و در سمت مقابل در 
بازگشــت ارز حاصــل از صادرات با 

مشکل مواجه هستند.
 بنابراین می تــوان گفت یکی از 
مزایای پذیرش لوایــح FATF برای 
بازار ســرمایه این اســت که کشورها 

می توانند ارز صادراتی خود را 
به آسانی به کشور بازگردانند 
و این موضوع در نهایت منجر 
به افزایش سرمایه در گردش 

شرکت ها خواهد شد.
 افــزون بــر مــوارد 
فوق الذکــر می تــوان گفت 
کــه شــرکت ها در زمینــه 
FATF از ناحیــه ناکامــی 
و عــدم توفیــق در جذب 
سرمایه های خارجی نیز در 
تنگنا و مضیقه قــرار دارند. 

قرار گرفتن در لیست سیاه FATF این 
پیام را به کشورهای دیگر منتقل می کند 
که کشــور مذکور، تراکنش های مالی 
مشکوک دارد و مطمئنا سایر کشورها 
نیز ترجیح می دهند در بســتری امن تر 
ســرمایه گذاری کنند؛ در طرف مقابل 
وقتی که کشــوری لوایــح FATF را 
بپذیرد و از لیست سیاه خارج شود، این 
نکته را به ســایر کشورها می رساند که 

اینجا محل مناسبی برای سرمایه گذاری 
اســت و تراکنش های مالی مشکوکی 

وجود ندارد.
FATF درباره

گــروه ویژه اقــدام مالــی )در 
پولشویی( یا به اختصار اف ای تی اف 
)FATF(، نام یک سازمان بین دولتی 

اســت که در سال ۱۹۸۹ با ابتکار جی۷ 
با نگرش به سیاست های توسعه برای 
مبارزه با پولشــویی تأسیس شد. این 
سازمان در سال ۲۰۰۱ به کارزار مبارزه با 
تأمین مالی تروریسم پیوست. دبیرخانه 
اف ای تی اف مســتقر در مقر سازمان 
همکاری اقتصادی و توسعه در پاریس 
اســت. در گذر زمان، فعالیت های این 
گروه گسترده تر شد و در نتیجه در سال 

۲۰۱۲ مقابله با تأمین مالی فعالیت های 
اشــاع های نیز به مأموریت این گروه 
افزوده شــد و در همین ســال آخرین 
ویرایش توصیه های خود را برای مقابله 
با جرایم مالی )تأمین مالی تروریســم، 
تأمیــن مالی فعالیت های اشــاعه ای، 
پولشویی و …( منتشر کرد. عنوان این 
توصیه نامه »استاندارد های بین 
المللی در مبارزه با پولشویی و 
تأمین مالی تروریسم و اشاعه 

گری« است. 
این گروه میزان پیشرفت 
کشور های عضو در زمینه پیاده 
سازی توصیه های این گروه 
را رصــد می کنــد. همچنین 
پیشــرفت تصویب و اجرای 
توصیه های گروه در ســطح 
جهان را نیز نظارت می کند. بر 
اساس همین رصد و نظارت 
گروه کاری اقدام مالی کشــور ها را به 
سه دسته تقسیم کرده است. یک دسته 
کشور هایی هستند که از نظر این گروه 
کامــاً بر توصیه های این گروه منطبق 
بوده و آن ها را اجرا کرده اند. این گروه 
بیشتر کشور های توسعه یافته هستند. 
گروه دوم کشــور هایی هستند که در 
حال پیشرفت و تطبیق با استاندارد های 
مشخص شــده هستند. دســته آخر 

کشــور هایی هســتند که همکاری با 
این گروه نداشــتند و لذا از نظر گروه 
کشــور های دارای خطر پولشویی و 
تأمین مالی تروریسم هستند. این دسته 
خود به دو دسته تقسیم می شوند. یک 
دســته کشور هایی که علیه آن ها »اقدام 
متقابل« انجام نمی شــود. دسته دیگر 
آن هایی هســتند که عاوه بر بودن در 
لیســت سیاه علیه شان اقدام متقابل نیز 

صورت می گیرد.
دســتورالعمل اتحادیه بین 

المللی مبارزه با پولشویی
اتحادیــه FATF دارای یــک 
دستورالعمل ۴۰ ماد های است که کلیه 
جنبه های مبارزه با پولشویی را دربرمی 
گیرد. از ابتدای شروع به فعالیت اتحادیه 
FATF، مشــخص بود که کشور های 
عضو این اتحادیه دارای سیســتم های 
مالــی و قانونی متفاوت با یکدیگر می 
باشند و نمی توانند معیار های یکسانی 
داشته باشند و برای مبارزه با پولشویی 
از رفتار یکسانی پیروی کنند؛ بنابراین، 
 FATF دستورالعمل اجرایی اتحادیه
به صورتی نوشته شدهاست که هم قابل 
اجرا توسط کلیه اعضا باشد وهم اینکه 
مبادلات پولی قانونی کشور های عضو 
را محدود نکند و مانع توسعه اقتصادی 

کشور ها نشود.

وقتی» FATF« را نمی پذیریم، 
یعنی به دنیا اعلام می کنیم 

که رفتار مالی مان مشکوک است!
در طرف مقابل وقتی که کشوری لوایح FATF را بپذیرد و از لیست سیاه خارج شود، این نکته را به سایر کشورها می رساند 

که اینجا محل مناسبی برای سرمایه گذاری است و تراکنش های مالی مشکوکی وجود ندارد.

سایپا هم از تولید خودرو و فروش عقب ماند؛

100,000,000,000,000 تومان زیان انباشته؛ 
خروجی مدیران نابلد سایپایی!

گروه اقتصادی -  صورت های مالی تلفیقی سایپا از زیان انباشته بیش از صد هزار میلیارد 
تومانی حکایت دارد؛ رقمی که با نرخ دلار مورد تایید بانک مرکزی، نزدیک به ۲ میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون دلار می شود.حال وروز سایپا، دومین خودروساز بزرگ دولتی با بدهی ۲۰۲ هزار میلیارد 
تومانی در وضعیت قرمز است و موتور تولید خودرو های بی کیفیت و موتور خلق زیان در جاده 

مخصوص همچنان با قدرت روشن است. 
به گونه ای که جدیدترین اطاعات منتشر شده در کدال، خبر از ثبت رکورد جدید زیان 
دهی روی میز مدیرعامل ســایپا می دهد؛ مدیرعاملی که تخصص آکادمیک در حوزه صنعت 
خودرو ندارد، اما این ضرر و زیان در نهایت از جیب مردم خارج می شــود و به خلق پول و 

تسهیات بدون بازگشت منجر خواهد شد.
بررسی ها نشان می دهد در دوازده ماهه ۱۴۰۲، سایپا با زیان تلفیقی خالص ۲۳ هزار و ۴۱۰ 
میلیارد تومانی مواجه شده است؛ رقمی که با در نظر گرفتن ارقام سال های قبل، به زیان انباشته 
تلفیقی ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی می رســد که معنادار اســت. رقمی که اگر با دلار مرکز مبادله 
محاسبه شود، نزدیک به ۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار خواهد بود و می توان با آن، سهام برخی 
خودروســازان جهان را خرید. زیان انباشته تلفیقی سایپا ۱۰۰ هزار میلیارد تومان شده است، 
رقمــی که با دلار مرکز مبادله، نزدیک به ۲ میلیــارد و ۲۰۰ میلیون دلار خواهد بود و می توان 
با آن، ســهام برخی خودروســازان جهان را خرید. از ســوی دیگر در مدت مذکور، شرکت 
خودروســازی سایپا زیان خالص ۱۳ هزار میلیارد تومانی داشته است که این رقم با احتساب 
سال های قبل، به زیان انباشته ۵۱ هزار و ۴۱۷ میلیارد تومانی می رسد که نسبت سال قبل تر، ۳۴ 

درصد بیشتر شده است. 
این در حالی است که سرمایه ثبت شده سایپا ۱۹ هزار و ۵۵۱ میلیارد تومان است. ضرر و 
زیان گسترده در مجموعه سایپا در شرایطی است که روند تولید در این کارخانه چنگی به دل 
نمی زند و حتی فروشــش در ماه های نخست سال به رغم تمام وعده وعیدها، کاهشی بوده و 
مسیر سال گذشته را ادامه داده است.بررسی صورت های مالی شرکت سایپا در سه ماهه نخست 
ســال نشــان می دهد در دوازده هفته ابتدایی سال جهش تولید با مشارکت مردم، سایپا با افت 
۱۷۴۱ خودرویی نســبت به مدت مشــابه سال قبل، ۸۷ هزار و ۳۷۸ خودرو تولید کرده است.

کاهش تولید سایپا در بهار امسال در شرایطی است که تعداد خودرو های فروخته شده از این 
میزان تولید نیز نکته قابل تأملی در بردارد؛ چراکه سایپا از ابتدای سال تا پایان خردادماه، فقط ۷۴ 
هزار و ۵۰ خودرو به فروش رسانده است که بیانگر دپوی ۱۳ هزار و ۳۲۸ خودرو در انبار های 
سایپاست و این خودرو ها راهی بازار خودرو نشده است! اقدامی که ممکن است در راستای 
افزایش قیمت ها در بازار خودرو بدون عرضه کافی صورت گرفته باشد و نیازمند ورود نهاد های 
نظارتی نظیر سازمان تعزیرات حکومتی است.عملکرد خودروسازی سایپا در سال گذشته نیز 
منفی بوده است؛ به گونه ای که در طول دوازده ماه ۱۴۰۲، مجموع خودرو های تولیدی سایپا به 
عدد ۳۴۵،۸۴۹ رسیده بود که در مقایسه به آمار تولید سال ۱۴۰۱، افت ۳۶۸۸تایی داشته است. 
این در حالی است که سایپا در برآوردهایش برای سال جاری، هدف گذاری تولید ۴۳۵،۱۴۰ 
خودرو را ترسیم کرده است؛ رقمی که با این دست فرمان مدیران سایپا، دور از دسترس است.

 
گــروه اقتصادی  - بــرای پنجمین 
ســال پیاپی، نسخه پیچی برای سقف اجاره 
بها اجرا خواهد شــد؛ طرحی که در دوران 
کرونا رونمایی امــا در اجرا با چالش هایی 
روبرو شــد و در نهایت نتیجه بخش نبود. 
امــا حالا با تغییراتی قانونی به زودی دوباره 

کلید می خورد.
هر ســاله با شــروع فصل تابستان و 
تعطیلی مدارس، جابجایی مســتاجران نیز 
آغاز می شــود . اما به دلیل رشد نرخ تورم و 
کاهش قدرت خرید مردم، هزینه های اجاره 
نشینی سرسام آور شــده است و متاسفانه 
بسیاری مجبور به تغییر منطقه و حتی شهر 
خود می شوند. در این میان؛ از سال ۱۳۹۹ هم 
زمان با گسترش کرونا و محدودیت هایی که 
رقم خــورد، دولت وقت تصمیم گرفت تا 
با اتخاذ سیاستی جدید به کمک مستاجران 
بیاید و با اباغ ســقف نرخ اجاره بها، برنامه 

خود را اعام کرد.
به گونه ای که دولت روحانی در ســال 
۱۳۹۹ سقف مجاز افزایش اجاره بها در شهر 
تهران را ۲۵ درصد اعام کرد و برای ســایر 
شهر های کشور نیز سقف پایین تری در نظر 
گرفته شــد. این رویه در ســال های بعد نیز 
تداوم یافت، اما اهداف مورد نظر در جهت 
حمایت از مستاجران، محقق نشد و مالکان 

تمایلی به اجرای مصوبه دولت نداشتند.
اما در ســال جاری نیز هم زمان با آغاز 
فصل جابجایی ها، شــورای عالی مسکن 
ترجیح داده اســت تا از نسخه سال های قبل 
تبعیت کند. به گونه ای که ششم تیرماه ۱۴۰۳ 
وزیر راه و شهرسازی در حاشیه هجدهمین 
جلسه شــورای عالی مســکن اعام کرد: 
"متوســط سقف اجاره بها با رقم ۲۵ درصد 

به تصویب رسید.
وی با اشــاره به الزام قانون یادآور شد: 
بر اساس ماده ۷ قانون ساماندهی بازار زمین، 
مســکن و اجاره بها دولت مکلف شده تا در 
استان هایی که تورم بالای ۳۰ درصد است، 
نرخ رشــد اجاره بها را تعیین کند. بر همین 
اساس پیشنهادات شورای مسکن استان ها 
در خصوص این نرخ گردآوری شــد که در 
این جلســه بررسی شد و به تصویب رسید. 
بذرپاش همچنین با بیان اینکه این ارقام ظرف 
روز های آینده به اســتان ها اباغ می شــود، 
افــزود: امیدواریم با این تصمیم بازار اجاره 

به شکل بهتری کنترل شود."
اشــاره وزیر راه و شهرسازی به سقف 
۲۵ درصــدی اجاره بها، بــا نگاه تردیدآمیز 
مســتاجران زخم خورده از ســال های قبل 
مواجه است. چرا که طی چهار سال گذشته 
نیز این سقف اعام شــد، اما در عمل و در 
بســیاری از نقاط شــهر تهران، به کف نرخ 
اجاره بها تبدیل شد و خبری از سقف اجاره 

نبود.
هرچنــد حــالا صحبت وزیــر راه و 
شهرســازی به ماده ۷ قانون ساماندهی بازار 
زمین، مســکن و اجاره بها اشــاره دارد که 
مصوب سال جاری اســت و بیان می کند: 
"در استان هایی که نرخ تورم عمومی سالانه 
منتهی به اسفندماه بر اساس اعام مرکز آمار 
ایران، بیشــتر از ســی درصد )۳۰٪( باشد، 
شــورای عالی مســکن در صورت وجود 
مصلحت مکلف است با پیشنهاد وزارت راه 
و شهرسازی نسبت به تعیین سقف حداکثر 
افزایش درصد اجاره بها و قرض الحســنه 
مربوط به آن در شهر های بالای یکصد هزار 
نفر جمعیت و شهر های جدید آن استان در 

هر یک از شــهر های مربوط به میزان پنجاه 
درصــد )۵۰٪( تا صددرصد )۱۰۰٪( تورم 

عمومی سالانه اقدام نماید.
تبصره ۱ این مــاده قانونی تاکید دارد: 
در صــورت عــدم رعایت نــرخ افزایش 
اجاره بهای ســالانه اعامی این ماده توسط 
موجر در صورت شکایت مستأجر تا پس از 
پنج سال بعد از انعقاد قرارداد و احراز تخلف 
توسط مرجع صالح، موجر عاوه بر پرداخت 
مبالغ اضافه دریافت شــده به عنوان جریمه 
به مســتأجر و رعایــت حداکثر نرخ مجاز 
اعام شده از سوی شورای عالی مسکن، به 
پرداخت جریمه ای معادل سه برابر مبلغ غیر 
مجاز افزایش اجاره بهای یک ماه )مشتمل بر 
مبلغ اجاره بها و اجاره بهای عرفی بدل مبلغ 
قرض الحســنه(، محکوم می شود. جریمه 
مأخوذه جهت اجــرای قانون جهش تولید 
مسکن در قالب بودجه سنواتی و با سازوکار 
گردش خزانه در اختیار صندوق ملی مسکن 
قرار می گیرد. عاوه بر آن موجر نســبت به 
آن ملک مشمول تخفیف ها و معافیت های 
مالیاتی موضوع تبصره )۱۱( ماده )۵۳( قانون 

مالیات های مستقیم نمی گردد.
حسن محتشم کارشناس و فعال حوزه 
مسکن معتقد است رویکرد دستوری برای 
تعیین نرخ اجاره، موضوع جدیدی نیست و 
می تواند تبعاتی به همراه داشته باشد. محتشم 
در گفت و گو با تابناک بیان داشــت: از سال 
۱۳۹۹ ســقف اجاره بها برای شهر تهران ۲۵ 
درصد تعیین شد، اما نکته مهم این است که 
اقتصاد را نمی توان با دستور کنترل و مدیریت 

کرد. هرچند می دانیم که اگر مستاجر و مالک 
به هر دلیلی با یکدیگر به توافق برسند، دلیلی 
بر اجرا و تبعیت از این قانون نمی شــود. در 
حقیقــت دولت نمی تواند چالش تورم را از 
جیب مالک به نفع مستاجر حل و فصل کند. 
به هر حال وقتــی تورم ۴۰ درصدی داریم، 
تعیین سقف ۲۵ درصد، به معنای برداشت 

از جیب مالکان است.  
 این در شرایطی است که برخی مالکان 
که بعضا بازنشستگی هم ندارند و صرفا یک 
خانه خالی برای اجــاره دارند، برای تامین 
مایحتاج زندگیشــان، خانه خــود را اجاره 
می دهند. اما دولت با این دســتور، به مالکان 
اباغ می کند که از ســهم خودتان بگذرید و 
اجاره کمتر از تــورم دریافت کنید؛ چراکه 
دولت نتوانسته است مشکل مسکن و اجاره 
را حل کند. در واقع دولت از جیب مالکان و 

مردم برای تورم مسکن، خرج می کند.  
این فعال بازار مسکن ادامه داد: معتقدم 
چنین روشی نمی تواند در میان مدت و دراز 
مدت پاســخگو و موثر باشد و تبعات منفی 
هم به دنبال دارد. زیرا وقتی دولت شــرایط 
را ســخت تر می کند، ســرمایه گذاری از 
بخش مســکن خارج می شود و در نهایت، 
کمبود مسکن در بازار، تشدید خواهد شد. 
روندی کــه باعث کاهش عرضه و افزایش 
قیمت مسکن می شود؛ از سوی دیگر در این 
شرایط امکان خرید مسکن برای متقاضیان 
کم تر می شود و بســیاری از آن ها به سمت 
بازار اجاره سوق داده خواهند شد و در نتیجه 
با افزایش تقاضای اجاره نشینی، بهای اجاره 

نیز رشــد خواهد کرد و قیمت ها دوباره بالا 
می روند. 

محتشم خاطرنشان کرد: دولت حداقل 
باید برای مالکانی کــه از این قانون تبعیت 
می کنند، تســهیات و معافیت مالیاتی در 
نظر می گرفت، اما دولت از ســهم خودش 
حاضر نیســت چشم پویشی کند و فشار را 
به مالکان آورده اســت. معتقدم هیچ اقدامی 
از ســوی دولت برای رفع این مشکل نشده 
و تصمیمات را بدون نظر کارشناسان حوزه 
مســکن و جامعه شناســی، اتخاذ کرده و 
توجهی به تبعات اجتماعی این دســتورات 

نکرده است. 
به گونه ای که تصمیم چند ســال اخیر 
شــورای عالی مســکن برای تعیین سقف 
اجاره، منجر بــه چالش ها و درگیری هایی 
میان مســتاجر و موجر شــده اســت.   این 
کارشــناس مسکن افزود: اگر قرار بود که با 
جریمه مشــکل مسکن حل شود که دولت 
دســتور می داد تا هر مســکن با چه قیمتی 
فروخته و خریداری شود. اما دستور قیمت 
دستور نیســت و جواب نمی دهد؛ بنابراین 
با این مدل تصمیمــات، اوضاع بازار اجاره 
شــکننده و وخیم تر خواهد شــد. محتشم 
در پاسخ به این ســوال که در تصمیم اخیر 
شــورای عالی مسکن، فعالان این حوزه نیز 
حضور و نقشی داشته اند یا خیر، گفت: یک 
نفر به عنوان نماینده انجمن شرکت می کند، 
اما حق رای ندارد. هرچند ممکن اســت در 
خصوص چنین تصمیماتی، نظرخواهی هم 
نشده باشد. به هر حال دولت مشکل مردم و 

مستاجران را می بیند و می خواهد کمک کند، 
اما از خودش هیچ توانایی نشان نمی دهد و 
در نتیجه تصمیم می گیرد تا بخشــی از این 

مشکل را موجران تحمل کنند.   
محمود اولاد؛ کارشــناس و تحلیلگر 
بخش مســکن نیز در خصــوص تصمیم 
شــورای عالی مسکن مبنی بر تعیین سقف 
بــرای نرخ اجاره بها به تابناک گفت: تعیین 
سقف برای نرخ اجاره در سال های اخیر نیز 
اجرا شــده، اما موفقیت آمیز نبوده است. به 
گونه ای که در سال ۱۴۰۰، نرخ سقف اجاره 
بها ۲۵ درصد در شهر تهران تعیین شد، اما در 
پایان همان سال، نزدیک به ۷۰ درصد رشد 
نرخ اجاره داشتیم که نزدیک به سه برابر بوده 
است؛ بنابراین این تصمیم بار ها آزموده شده 
و جواب نداده و حتی شــرایط بازار اجاره را 

بدتر هم کرده است.  
وی افزود: از نظر علمی زمانی می توانیم 
فرآیند جیره بندی را انجام دهیم که کل چرخه 
عرضه را در اختیار داشــته باشیم. یعنی اگر 
دولت بخش عمده ای از واحد های مسکنوی 
را در اختیــار خــود و یا مجموعه های قابل 
کنترل داشت، آن زمان شرایط کنترل قیمت 
و نرخ اجاره بها را هم داشــت. کشور هایی 
هم که چنین مسیری برای کنترل بازار اجاره 
در پیــش گرفته اند، به دلیل توانایی آن ها در 
مدیریت بخش عمده ای از بازار اجاره است. 
به گونه ای که از طریق شــرکت هایی، 
رویه اجاره داریی حرفه ای را دنبال می کنند. 
ولی وقتی بازار مســکن، کاما غیرمتمرکز 
و در اختیــار افراد جامعه قــرار دارد، امکان 
چنیــن کنترل هایی از طریق ســقف نرخ 
اجاره، وجود نخواهد داشــت، زیرا عرضه 
در اختیار دولت نیست. ضمن اینکه ممکن 

است چنین اقداماتی، تبعات معکوسی هم 
بر جای بگذارد. به گونه ای که از یک ســو 
افرادی که خانه خود را اجاره می دادند، حالا 
ترجیح دهند از بازار اجاره خارج شــوند و 
درگیر مسائلی نظیر دادگاه و جریمه موجر 

و مستاجر نشود. 
از سوی دیگر، زمانی که گفته می شود 
نرخ اجاره بها بیش از ۲۵ درصد نباید رشــد 
کند، یک آلارمی هم به سمت تقاضای حاشیه 
شهر ها می دهیم با این مضمون که مستاجران 
حاشیه شهر ها انتظار کنترل قیمت اجاره را 
از دولــت دارند و باور می کنند که می توانند 
با ســقف اجاره ۲۵ درصد، به مناطق شهری 
بازگردنــد و خانــه اجاره کننــد؛ در نتیجه 
تقاضا برای اجاره در شهر های بزرگ بیشتر 
و عرضــه کمتر خواهد شــد و این روند به 

افزایش نرخ اجاره منجر می شود.
این کارشــناس مسکن در پایان گفت: 
معتقدم در این شرایط راهکار های دور زدن 
قانون جریمه اجاره هم بسیار زیاد است. به 
عنوان مثال در قضیه مالیات بر اجاره، بعد از 
سال ها همه مالکان در قرارداد بین خودشان و 
مستاجر تاکید می کنند که اگر هر نوع مالیاتی 
بر عهده مستاجر اســت و یا برخی مالکان 
برای فرار از مالیات، بخشی از هزینه ها نظیر 
رنگ آمیزی ساختمان را به مستاجر تحمیل 
می کننــد؛ بنابرایــن در خصوص موضوع 
سقف اجاره نیز راه فرار از این سقف وجود 
داشــته و قابلیت کنترل ندارد. به نظرم این 
روش ها صرفا سیاســت های پوپولیســتی  
اســت که به مردم نشان دهند که به فکرشان 
هستند و می خواهند برای بازار اجاره کاری 
انجام دهند؛ اما متاســفانه اثر مثبتی به همراه 

نداشته است.

کارشناسان مسکن :

مشکلات اقتصاد را نمی توان با دستور درست کرد

 بنابراین می توان گفت یکی از مزایای 
پذیرش لوایــح FATF برای بازار 
سرمایه این است که کشورها می توانند 
ارز صادراتی خود را به آســانی به 
کشــور بازگرداننــد و این موضوع 
در نهایت منجر به افزایش ســرمایه 
در گردش شــرکت ها خواهد شــد.

سازمان توسعه تجارت خبر داد:

گروه اقتصادی -  فعــالان بازار کار 
معتقدند کارگــران در ایران با چالش های 
متعددی مانند نداشتن امنیت شغلی، نداشتن 
بیمه مناسب، ثبت نشدن سابقه کار در برخی 
از مــوارد و کاهش قــدرت خرید روبه رو 
هستند که در این بین نداشتن امنیت شغلی، 

مهم ترین چالش به شمار می آید.
رئیس اتحادیــه کارگران قراردادی و 
پیمانی گفت: با کارگر ماهر و تحصیلکرده 
ما به  خاطر فقدان امنیت شغلی مانند کارگر 
ســاده و بدون تحصیل پس از بیست سال 
برخورد می شود و شــأن جامعه کارگری 
ما به  خاطر فقدان امنیت شــغلی کاما زیر 
ســوال است.امنیت شــغلی یکی از اصلی 
ترین دغدغه های جامعه کارگری اســت. 
چرا که بسیاری از کارگران باداشتن چندین 
ســال سابقه کار هنوز امنیت شغلی ندارند.
مسأله ای که کارگران را آزار می دهد، نبود 
امنیت شغلی در محیط کار است. کارگران 
زیادی هستند که ۲۰سال یا بیشتر سابقه کار 

دارند، ولی همچنان با قراردادهای سه ماهه 
و شــش ماهه و بعضاً یک ماهه فعالیت می 
کننــد. رواج قراردادهای موقت ناشــی از 
نقص قانون است و تبصره های ماده  قانون 

کار به درستی تبیین نشده است.
فعالان بازار کار معتقدند کارگران در 
ایران با چالش های متعددی مانند نداشــتن 
امنیت شــغلی، نداشــتن بیمه مناســب، 
ثبت نشدن ســابقه کار در برخی از موارد و 
کاهش قدرت خرید روبه رو هستند که در 
این بین نداشــتن امنیت شغلی، مهم ترین 

چالش به شمار می آید.
 کارگــر ماهر هم امنیت شــغلی 

ندارد
فتح الله بیات، رئیس اتحادیه کارگران 
قــراردادی و پیمانی با ابــراز اینکه یکی از 
مشکات ما بحث عدم اجرای امنیت شغلی 
است، گفت: براساس پیگیری اتحادیه بحث 
مطالبه اجرای ماده هفتم قانون کار و امنیت 
شــغلی بوده است. از ســال های دور ما در 

مجلــس و حتی در صحــن علنی مجلس 
موضوع امنیت شــغلی کارگران را مطرح 
کردیم که رای نیاورد.وی تاکید کرد: اساس 
و پایه کار تشــکیاتی ما کارگران در حوزه 
تشکلی و روابط کار وابسته به امنیت شغلی 
اســت. بیش از ۹۶درصد کارگران ما فاقد 
قرارداد دائمی و دارای قرارداد یک ســاله یا 
کمتر هستند. وقتی نماینده کارگری نیروی 
دائمی نباشــد، جسارت لازم برای ایستادن 

مقابل کارفرما را نداشته و نخواهد داشت.
بیــات افزود: در بهمن ۹۸آقای ربیعی 
وزیر وقت کار بحث سقف قرارداد موقت 
برای ۴ســال را مطرح کرد که این سقف از 
بهمن ســال ۱۴۰۲با این رای هیات وزیران 
باید رعایت شــود. با استناد به این رای باید 
ادارات کار حکم به بازگشت به کار کارگران 

اخراجی بدهند، اما این کافی نیست.
ایــن فعال کارگری تصریــح کرد: با 
کارگــر ماهر و تحصیلکرده مــا به  خاطر 
فقدان امنیت شــغلی مانند کارگر ســاده و 

بدون تحصیل پس از بیســت سال برخورد 
می شود و شأن جامعه کارگری ما به  خاطر 

فقدان امنیت شغلی کاما زیر سوال است.
رئیــس اتحادیه کارگــران قراردادی 
و پیمانی با اشــاره به دادنامــه ۱۷۹دیوان 
عدالت گفت: بیش از ۳۰ســال از تصویب 
قانــون کار و دادنامه ۱۷۹دیــوان عدالت 
می گذرد، ولی می بینیم که کارگران قرارداد 
دائم ندارند و در کارهای با ماهیت مســتمر 
قرارداد موقت بسته می شود.رئیس اتحادیه 

کارگران قــراردادی و پیمانی با بیان اینکه 
باید نقدینگی ها و سرمایه ها به  سمت تولید 
هدایت شوند، اظهار کرد: بانک ها باید بخش 
تولید را در اولویت پرداخت تســهیات و 
ســرمایه گذاری خود قرار بدهند، زیرا پایه 
و اساس اقتصاد و رشد اقتصادی هر کشور 
تولید آن اســت و اگر حرکت سرمایه ها به 
 ســمت تولید باشــد، موجب شکوفایی و 

بهره وری اقتصادی می شود.

-  ســازمان  اقتصــادی  گــروه 
توســعه تجارت، از اجــرای طرح عرضه  
خودروهای وارداتــی در هفته  جاری که 
آخرین عرضه  خودروهای وارداتی برای 
متقاضیان مرحله اول )ثبت نامی های اسفند 
۱۴۰۱( خواهــد بود، خبر داد و اعام کرد: 
چنانچــه متقاضیان مرحلــه اول، در این 
عرضه، بازهــم خودرویی انتخاب نکنند، 
اولویت آن ها حذف خواهد شــد و برای 
ثبت نام بایستی از ابتدا در طرح های بعدی 

اقدام کنند.
سازمان توسعه تجارت، از بازگشایی 
ســامانه یکپارچــه عرضــه خودروهای 

وارداتــی در هفته جــاری جهت آخرین 
نوبــت عرضه خودرو به متقاضیان مرحله  
اول کــه اســفند ماه ســال ۱۴۰۱ با بلوکه 
کردن وجه ۵۰۰ میلیون تومانی در حساب  
وکالتــی خود اقــدام به ثبت نــام کرده و 

نوبت دهی شده بودند، خبر داد.  
عاوه براینکه عرضه مذکور، آخرین 
عرضــه ای خواهد بود  که ثبت نام کنندگان 
مرحلــه اول، اولویت و امــکان انتخاب 
دارند؛ ثبت نام ویــژه متقاضیان جدید هم 
انجام خواهد شد و همه  مردم می توانند با 
بلوکه کردن ۵۰۰ میلیون تومان در حسابی 
که برای این منظور وکالتی خواهند کرد، در 

این عرضه شرکت کنند. طبق تاکید سازمان 
توســعه  تجارت، در این عرضه، همچون 
عرضه  خودروهای برقی، صف تشــکیل 
نخواهد شد و پس از اولویت بندی افرادی 
که خارج از ظرفیت خودرو انتخابی باشند، 

مشمول عدم تخصیص خواهند بود.
براین اســاس نوبت ثبت نام کنندگان 
مرحله  اول، صرفــاً در عرضه هفته آینده، 
معتبر است و پس از آن دیگر امکان ثبت نام  
وجود نخواهد داشت؛ موردی که پیش تر 
رئیس سازمان توسعه تجارت و همچنین 
مدیر ســامانه یکپارچه خودروها نیز آن را 

اعام کرده بودند.

از ابتدای امسال؛ ٧٨٠٠ دستگاه 
خودرو ترخیص شد

طبق آمــار این ســازمان، از ابتدای 
امســال قریب به ۷۸۰۰ دســتگاه خودرو 

ترخیص شــده اســت و بالغ بر ۱۶ هزار 
دســتگاه خودرو هم در گمرکات کشور 
وجــود دارند کــه در حال طــی فرآیند 

ترخیص هستند.

کارگران ماهر هم دغدغه امنیت شغلی دارند؟

هفته جاری،آخرین مهلت انتخاب خودروهای وارداتی

شنبه 16 تیر 1403، 29 ذی الحجه 1445 ،6 جولای 2024، شماره 4503


